Pořádek slov
Pořádek slov v češtině se řídí pravidly významovými, rytmickými a gramatickými

1. Významová pravidla slovosledu
● Významová pravidla pořádku slov souvisejí s aktuálním členěním výpovědi, tj. s pořadím východiska a jádra výpovědi. Toto pořadí může být objektivní, nebo subjektivní.

A. Objektivní pořadí 
Je pořadím základním. Uplatňuje se ve větách bez citového zabarvení, v souvislém klidném vypravování apod. V objektivním pořadí je na prvním místě východisko a na druhém místě jádro výpovědi.
(Nové šaty jsem koupila v obchodním domě.) Ten obchodní dům | je na Václavském náměstí 
 					                    známá informace    |           nová informace
						1V				2J
(Cestou uviděli ve vysoké kamenné zdi starou železnou branku.) Tu zeď      |  však nebylo vůbec vidět.
známá informace   |     nová informace
									1V			1J
B. Subjektivní pořadí 
Je pořadím příznakovým, jádro výpovědi stojí na prvním místě, východisko následuje za ním. Subjektivní pořadí se uplatňuje: 
– v citově zabarvených výpovědích. 
(Kde jste byli tak dlouho?)    Celý večer         |  na vás tady čekáme.
J			V
Sestra s dětmi odjede dnes večer? – Dnes ráno už odjela.
					J		V
– v doplňovacích otázkách (na počátku stojí tázací slovo, kterým se ptáme na jádro výpovědi, v odpovědi je často vyjádřeno pouze jádro výpovědi = údaj odpovídající na jádro otázky):
Odkud znáte Zoru? – Ještě z Ústí nad Labem.

Kudy se dostaneme ven? – Jen hlavním východem. 

2 Rytmická pravidla
Rytmická pravidla slovosledu se týkají postavení slov, která nemají vlastní přízvuk: příklonek a předklonek.

A. Příklonky
Příklonky jsou krátká nepřízvučná slova „přiklánějící“ se k nejbližšímu přízvučnému slovu, které stojí před nimi. Příklonkami jsou krátké nepřízvučné tvary zájmen: mi, tě, ti, se, si, ji, ho,  jej, mu, jim), tvary pomocného slovesa být (jsem, jsi, jsme, jste) ve tvaru minulého času nedokonavých sloves a  bych, bys, by, bychom, byste ve tvaru podmiňovacího způsobu: 
Vysvětlím ti všechno ještě jednou.  Keře a stromy se začínají krásně zelenat. 

Včera jsme o Pavlovi ještě nic neslyšeli. O zkoušce jsme teď slyšeli poprvé.

Poznámka:
Příklonky nikdy nestojí na počátku věty nebo po pauze. Zpravidla se nacházejí:
a) za prvním přízvučným slovem ve větě: Dnes se určitě nevrátíme. Včera mu konečně zatelefonovali z Prahy. b) za několikanásobným větným členem, za spojením jména s přívlastkem, stojí-li na začátku věty: Tulipány, narcisy nebo krokusy se pro tuto příležitost hodí nejlépe. V pondělí a v úterý jsi ve škole vůbec nebyla. 
c) za spojením slabičné vlastní předložky (ke, na, nad, pod, před, přes, ve, za) a jména, předložky a několikanásobného větného členu, nebo předložky a jména s přívlastkem: Po prvních slovech bych si na správnou odpověď určitě vzpomněl. O Čapkovi, Haškovi a Vančurovi jste se přece učili letos.

B. Předklonky
Předklonky jsou nepřízvučná slova přiklánějící se k nejbližšímu přízvučnému slovu, které stojí za ním.. Předklonkami bývají slova a, i, že, až:
Tak, a  teď ať mi někdo tvrdí, že ten jelen nebyl včera večer postřelen! 

Změny jsou k prospěchu i ke škodě. Od chaty vedl lovecký chodník 200 metrů až na vrstevnici.

3 Gramatická pravidla slovosledu 
Gramatická pravidla slovosledu se týkají postavení větných členů, především přívlastku.
A. Přívlastek shodný
● Základní pozice přívlastku shodného je před podstatným jménem, na kterém závisí 
Koupila jsem si zimní kabát a teplé rukavice. 
●  Za podstatným jménem stojí přívlastek zdůrazněný, vytknutý: Koupila jsem si kabát zimní, ne jarní; přívlastek v odborných termínech: kyselina sírová, kočka domácí; nebo přívlastek  rozvitý: U regulátorů vystavených působení venkovních teplot byla nádržka plněna glycerinem proti zamrzání. Nejstarší kompasy se skládaly ze zmagnetizované jehly, položené  na dvě stébla slámy plovoucí ve velké láhvi do poloviny naplněné vodou .

B. Přívlastek neshodný stojí vždy za jménem.
